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ČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVY

Perníčkové Vánoce 
Eva Horová

Říše krásná tajemná
otvírá své brány

kde radost a pokora
sílí mezi námi...

Skořice svá přání píše
do kakaa a mouky

badyán zas uklání se
do voňavé louky.

Z plechů radost line se
teplo kuchyní si kráčí
cukr jak sníh sype se

a poleva ho smáčí.

Nad chaloupkou s rampouchy
kometa jasně svítí
hvězdy a andělé

vánoční nesou kvítí.

Postavičky ožívají
dnes je Štědrý den

ať klid a lásku vnese
všem je zaslíben.

Ať nový rok
má mnoho tváří

daří se vám
a vše jen září...

Vážení spoluobčané, dovolu-
ji si vás oslovit v posledním 
letošním vydání časopisu 
obce jako opětovně zvolený 
starosta.

Velmi si vážím důvěry těch 
z vás, kteří o mém pokračování ve  funkci 
rozhodli svými hlasy v komunálních volbách 
(324 ze 443, kteří volili) a rovněž svým osobním 
přáním, abych ve funkci pokračoval i poté, co 
jsem oznámil, že post starosty už nebudu nadále 
zastávat. Nebyl jsem ani v čele kandidátní listiny. 
Již při jejím zaregistrování bylo jasné, že ani její 
lídr, ani nikdo další z kandidátů SNK DL nechce 
funkci starosty vykonávat. Vzhledem k tomu, že 
ani z druhé kandidátní listiny nevzešel návrh na 
starostu, stáli jsme po volbách před rozhodnu-
tím, jak situaci řešit. Pokud jsme nechtěli dopus-
tit, aby se stalo to samé jako např. v Horšicích 
či Nezdicích a ztratit kontinuitu práce pro obec 
jejím dočasným řízením prostřednictvím státní-
ho úředníka, nezbývalo mi nic jiného než slevit 
ze svého osobního pohodlí a přehodnotit své 
rozhodnutí. Vyhověl jsem přání voličů, kolegů 
a odložil svoji vizi klidného života na neurčito.

Z přiložených výsledků voleb uvnitř listu lze vy-
číst, že svým věkem poněkud převyšuji věkový 
průměr 41 let. Doufám tedy, že mně v 5. volebním 
období bude dopřáno dostatek sil a zdraví, čímž 

foto: R. Hora
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jsem přijetí funkce podmínil. Další mojí 
podmínkou při obměně pěti zastupitelů 
bylo vytvoření pracovitého a férového 
kolektivu, kde nikdo nebude prosazovat 
své osobní zájmy a ambice. Jako svého 
zástupce jsem navrhl Michala Böhma, 
kterého jsem na OÚ přivedl před 12 lety. 
Pokud bude této funkci ochoten oběto-
vat dostatek času, má po zapracování 
a získání dalších zkušeností předpokla-
dy a zejména ekonomické znalosti pro 
její úspěšné plnění. Zastupitelé obce můj 
návrh akceptovali.

Práce zastupitelstva se nadějně rozbí-
há. Je schválen rozpočet obce na rok 
2019, dlouhodobý výhled a strategický 
rozvojový plán obce. V něm jsou pro nej-
bližší období stanoveny dvě priority:

 » zahájení prací na novém územním 
plánu (tím jsem pověřen já)

 » rekonstrukce budovy obecního úřadu 
(tím je pověřen místostarosta)

Pokud nechceme polevit v dosud na-
staveném tempu, je ale nutno souběžně 
pracovat i na dalších přijatých cílech: 
projektování rekonstrukce komunikací 
a výstavbě chodníků v DL a Krasavcích, 
chystané rekonstrukci veřejného osvět-
lení v Krasavcích, projektování úpravy 
veřejných prostranství, dotáhnout při-
pojení občanů na vybudovanou splaško-
vou kanalizaci, zpracování podkladů 
pro žádosti o dotace, zajistit chod OÚ, 
ZŠ a MŠ... Stanovených úkolů je mnoho. 
Záleží také na ochotě zastupitelů aktiv-
ně se do jejich plnění zapojit. K tomu je 
však zapotřebí hodně odborných znalos-
tí a zejména hodně času. Ten je asi pro 
všechny limitující. Zůstat pouze v rovině 
rétorické, co a jak by se mělo udělat, obci 
nic nepřinese.

Přejme si, aby se naše obec nadále roz-
víjela nejen technickou infrastrukturou 
a počtem obyvatel, ale i dobrými vzta-
hy mezi nimi. Jednou z priorit zastupi-
telstva je podpora spolkové, sportovní 
a zájmové činnosti, kde se pro to mohou 
vytvářet podmínky. 

Krásné vánoce, veselý závěr roku, hodně 
zdraví, štěstí a vzájemné tolerance  vám 
do dalšího roku přeje

Vítězslav Opálko, starosta obce

Místní poplatky

V roce 2019 místní poplatek za provoz 
systému shromažďování, sběru, přepra-
vy, třídění, využívání a odstraňování ko-
munálních odpadů je pro fyzické osoby 
nezměněn a zůstává ve výši 700 Kč/os/
rok. 

Známky na rok 2019 budou k zakou-
pení na OÚ od 13. února do 22. února. 
Známka z roku 2018 platí do konce 
února 2019.

Poplatky ze psů zůstávají ve stejné výši, tj. 
90 Kč/pes (i fena)/rok.

Místní poplatky lze uhradit také ban-
kovním převodem po předchozím 
vyžádání variabilního symbolu, tel. 
371 120 719, mail: sekretariat@dolni-

-lukavice.cz. Již přidělené var. symboly 
z minulých let jsou platné i pro následu-
jící roky. 

Mirka Štychová, obecní úřad
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Výsledek voleb do zastupitelstva obce 5. - 6. října 2018

Kandidátní listina
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"SNK DOLNOLUKAVICKA" 2 Opálko Vítězslav 60 324 13,14 1
"SNK DOLNOLUKAVICKA" 3 Maňour Marek 47 306 12,41 2
"SNK DOLNOLUKAVICKA" 1 Böhm Michal 38 270 10,95 3

"SNK DOLNOLUKAVICKA" 4 Netrval Pavel Ing. 45 280 11,36 4

"SNK DOLNOLUKAVICKA" 5 Hajšman Robert 39 261 10,59 5
"SNK DOLNOLUKAVICKA" 6 Horová Eva Mgr. 35 300 12,17 6
"SNK DOLNOLUKAVICKA" 7 Švec Michal Ing. 34 252 10,22 7

"Dolnolukavicko lidem" 1 Zedníková Lenka Mgr. 38 189 23,56 1
"Dolnolukavicko lidem" 2 Komorous Michal 33 131 16,33 2

USNESENÍ Č. 1
USTAVUJÍCÍHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE DOLNÍ LUKAVICE 

KONANÉHO DNE 1. LISTOPADU 2018 V DOLNÍ LUKAVICI

 
Zastupitelstvo obce Dolní Lukavice: 

A) volí:
 » uvolněného starostu Vítězslava Opálku dle § 84 dost. 2 písm. k) zákona o obcích 
 » neuvolněného místostarostu Michala Böhma
 » předsedu finančního výboru pana Ing. Pavla Netrvala
 » předsedu kontrolního výboru pana Marka Maňoura 
 » člena finančního výboru pana Roberta Hajšmana a pana Michala Komorouse
 » člena kontrolního výboru pana Ing. Michala Švece a Mgr. Lenku Zedníkovou
 » předsedu výboru pro kulturu a média paní Mgr. Evu Horovou
 » člena výboru pro kulturu a média pana Michala Böhma a aktivistku Mirku Štychovou

B) schvaluje:
 » program veřejného zasedání zastupitelstva
 » odměny za výkon funkcí neuvolněných členů za-

stupitelstva a členům výborů v souladu s § 72 odst. 
2 a § 84 odst. 2 písm. n) zákona o obcích a s naříze-
ním vlády č. 318/2017, o výši odměn s platností od 
1. 11. 2018

 » při souběhu výkonu několika funkcí se odměna ne-
uvolněnému členovi zastupitelstva obce poskytne 

Funkce měsíční 
odměna

místostarosta 18 000 Kč
předseda výboru 2 757 Kč
člen výboru 2 298 Kč
člen zastupitelstva 
bez dalších funkcí

1 379 Kč
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max za 2 funkce s nejvyšší odměnou dle § 77 odst. 3 písm. b) zákona o obcích

C) bere na vědomí: 
 » složení slibu všech 9 členů zastupitelstva obce podle § 69 odst. 2 zákona č. 128/2000 Sb., 

o obcích, v platném znění
 » ověřovatele zápisu: Mgr. Evu Horovou, Ing. Pavla Netrvala
 » zapisovatele zápisu: Mirku Štychovou

Michal Böhm     Vítězslav Opálko
místostarosta     starosta

JAK SE MÁME VE ŠKOLCE
Podzimní období, kdy se příroda ukládá 
k odpočinku, neznamená odpočinek pro 
nás v mateřské škole. Aktivity si užívá-
me plánovaně, což je například úspěšná 
drakiáda, divadlo v MŠ, ale i v Přešticích, 
návštěva chovatelské výstavy drobného 
zvířectva, Juniorfestu (spolu se školáky) 
v Přešticích, ale i neplánovaně, což je 
skoro každý den. V říjnu se několik škol-
kových dětí zúčastnilo „Vítání občánků“ 
v lukavické klubovně. Děti si připravily 
několik tematických básniček a svým 
bezprostředním vystoupením jistě potě-
šily všechny přítomné. Poslední naší vel-
kou akcí bylo Halloweenské dopoledne, 
kdy si všichni kamarádi ve strašidelných 
maskách užívali tanečků, soutěží a stra-
šení mezi sebou.

Ale mnoho aktivit nás ještě do konce 
roku čeká, čeká nás měsíc prosinec, se 
svým kouzlem Vánoc. Ale celý Advent 
je vždy plný překvapení a těšení... Jistě 
i nás navštíví ve školce Mikuláš s čertem, 
pak nás čeká návštěva statku Žinafa, kde 
zažijeme krásu vánočních tradic. Ty 
pak podpoříme vlastnoruční výrobou 
vánočního cukroví. Do školky za námi 
totiž opět přijdou lukavické bábinky, se 
kterými je nám moc pěkně. Jsou jako 
naše babičky. A pak ... Vánoce. Chceme 

je prožít společně s kamarády, ale také 
s rodiči. A tak rodiče pozveme do školky, 
společně posedíme, něco dobrého sníme 
a pak... možná i dárky od Ježíška rozba-
líme a s nimi se potěšíme. A když se nás 
zeptáte: „Jak jde život?“, můžeme odpo-
vědět: „Těšíme se na každý den, který 
prožijeme s kamarády ve školce.“ 

A to těšení a radost přejeme i všem do-
spělákům v každodenním životě po celý 
příští rok 2019.

Za Sluníčka a Hvězdičky - Irena Režňáková

INFORMACE ZE 
„ŠKOLNÍCH LAVIC“ 

Milí čtenáři, ráda 
bych vás seznámila 
s tím, co se událo 
a co nás ještě čeká 
do konce kalendář-
ního roku 2018 ve 
škole. 

Nejprve bych začala 
zahájením školního 
roku, které proběhlo 
vlastně tradičně na 
školní zahradě pou-
ze s malými změnami – s jednou novou 
tváří („mojí maličkostí“) a jednou sta-

Mgr. Lenka 
 Hajšmanová, DiS.

ZŠ  a  MŠ
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ronovou tváří (vrátila se paní učitelka 
Ivana Kvíderová). První den školního 
roku 2018/2019 připadl na 3. 9. 2018. Do 
školy nastoupilo celkem 77 žáků v tomto 
složení: 18 prvňáčků, 13 druháků, 18 tře-
ťáků, 17 čtvrťáků a 11 páťáků. Paní třídní 
učitelky jsou (chronologicky I. – IV. tří-
da): Mgr. Ivana Kvíderová, Mgr. Radka 
Šperlová, Mgr. Liběna Doležalová, Mgr. 
Hana Skálová. Ve školní družině pra-
cují Gabriela Šíchová (Družina I) a Mgr. 
Jana Votrubová (Družina II), asistent-
kou pedagoga ve III. třídě je Martina 
Benediktová. 

Pro doplnění informací – paní učitelky 
ve školce: třída Hvězdičky – Bc. Zdeňka 
Bláhová, Bc. Petra Hadačová a asistent-
ka pedagoga Michaela Sedláčková; třída 
Sluníčka – Bc. Olga Aulíková a Irena 
Režňáková. Nepedagogičtí pracovníci 
v ZŠ, MŠ a ŠJ jsou beze změny.

A CO JSME ZAŽILI? 

Projekt „Jablečné vábení“
V úterý 25. 9. byli žáci 4. a 5. ročníku 
pozvaní do sadů Nebílovy na projekt 

„Jablečné vábení“ ve spolupráci MAS 
Aktivios a Lukreny. Průběh a zážitky 

z tohoto setkání nám sepsaly žákyně 
4. ročníku Elenka Kašparová a Anetka 
Hajšmanová.

V úterý 25. září jsme jeli autobusem 
do Nebílov. Nabrali jsme žáky z Řeneč 
a jeli jsme. Autobus nám nejdřív zastavil 
u zámku. Když jsme vešli dovnitř, roz-
dělili nás do tří skupin. Byly tam tři sta-
noviště. Na prvním jsme lepili magnety 
domácích zvířat na tabuli. Na druhém 
stanovišti jsme rozpoznávali obiloviny. 
Na třetím a posledním stanovišti jsme 
dojili krávy, které byly ze dřeva. Pak 
jsme vyrazili do jablečných sadů, kde nás 
zase rozdělili do dvou skupin, naše sku-
pina šla na jablečnou stezku. Mohli jsme 
si utrhnout jablko jménem „Spartan“. 
Pak jsme byli pozvaní do moštárny, kde 
se dělá mošt a taky do sušárny, kde jsme 
ochutnali křížaly. Nakonec nám každé-
mu dali pytlík křížal, jablko a hrušku. 
Moc se mi tam líbilo. 

Elena Kašparová

25. září jsme s žáky z Řeneč jeli na zámek 
do Nebílov. Tam pro nás měli připrave-
ný projekt „Jablečné vábení“. Nejdřív 
jsme probírali zvířata z farmy a lepili 
magnety na tabuli. Potom jsme pozná-

ZŠ  a  MŠ
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ZŠ  a  MŠ

vali obiloviny a nakonec jsme si mohli 
vyzkoušet na modelech krav dojit krávy. 
Když jsme měli přestávku, mohli jsme 
ochutnat mošt v malých kelímcích. Pak 
jsme šli přes nádvoří zámku, kde jsme 
viděli šest krásných pávů. Pak jsme vy-
razili do sadů, kde nás rozdělili do dvou 
skupin. My jsme šli na naučnou stezku, 
to bylo super, ale nejlepší bylo, když jsme 
si mohli utrhnout jablko „Spartan“. Na 
konci stezky byl nový pomník – boží 
muka. Nakonec jsme šli do moštárny 
a sušárny. Na závěr jsme dostali jablíčko, 
hrušku a křížaly. A pak jsme už jeli do 
školy a na odpolední vyučování.

Aneta Hajšmanová

Návštěva divadla
Dne 10. 10. navštívili žáci 3. a 4. třídy 
divadelní představeni Tobiáš Lolness na 
Malé scéně v Plzni. Příběh malého chlap-
ce, zachraňujícího strom, který je jeho 
domovem, byl plný překvapení, technic-
kých vymožeností, skvělých hereckých 
výkonů a všem se velmi líbil. 

O den později, tedy 11. 10., navštívili Ma-
lou scénu žáci 5. ročníku. Shlédli muzi-
kál na motivy stejnojmenné pohádky Co 
takhle svatba, princi? A opět se jednalo 
o velmi vydařený umělecký počin. 

A co bylo dál? 
 » Otevřená výuka - rodiče a prarodi-

če prvňáčků navštívili výuku svých 
ratolestí

 » Projekt Škola v pohybu – pod záštitou 
FAČR – sportování žáků 1., 4. a 5. roč-
níku včetně drobné výbavy školy spor-
tovními pomůckami

 » Drakiáda v rámci školní družiny
 » Projektový den Halloween – škola se 

proměnila v rej čarodějnic a dalších 
masek 

 » Country tance – skvělé taneční kreace 
pro všechny žáky i pedagožky

 » Juniorfest – návštěva kina v Přešticích 
– opět pro celou školu; páťáci si navíc 
vyzkoušeli animovat v rámci animač-
ního workshopu od MAS Aktivios

 » Plavecký výcvik – 2. a 3. ročník 
 » Také jsme se chovali (a chováme eko-

logicky) – sběr kaštanů, žaludů a po-
merančové kůry; vybitých baterií, hli-
níku, pet lahví, víček a starého papíru 

 » návštěva Svíčkárny Rodas - 1. a 2. roč-
ník – 6. 12. 

A co nás čeká? 
 » vánoční rozprávění s panem farářem 

– 20. 12. 
 » setkání rodičů s prvňáčky – 20. 12. 
 » vánoční třídní besídky – 21. 12. 
 » a možná i další aktivity včetně zkráce-

ní výuky… 

Závěrem přeji všem žákům, dětem, ko-
legům, zřizovateli, ale i rodičům, pra-
rodičům a obyvatelům Dolnolukavicka 
poklidné vánoční svátky a hlavně pevné 
zdraví po celý rok 2019. 

Mgr. Lenka Hajšmanová, Dis. 

MATEŘSKÁ ŠKOLA BUDE UZAVŘENA OD 27. 12. 2018 DO 1. 1. 2019!
ŘEDITELSKÉ VOLNO NA ZÁKLADNÍ ŠKOLE BUDE VE DNECH 3. a 4. 1. 2019!



  |   PROsINeC 2018  |  Hlasatel                           7

Rozhovor

MATEŘSKÁ ŠKOLA BUDE UZAVŘENA OD 27. 12. 2018 DO 1. 1. 2019!
ŘEDITELSKÉ VOLNO NA ZÁKLADNÍ ŠKOLE BUDE VE DNECH 3. a 4. 1. 2019!

Rozhovor s Radkem Turečkem (*1974)

lukavickým rodákem, který provozuje rodinnou firmu Komi-
nictví Tureček. Narodil se a bydlí v Dolní Lukavici. 

Radku, jak ses ke kominictví dostal? Co Tě k volbě této 
práce vedlo a co jsi musel absolvovat, abys mohl být 
kominíkem?
Po ukončení střední školy v roce 1993 jsem zhruba půl roku 
pracoval jako kominík u kamaráda Luboše Hesse v Dobřa-
nech. Tehdy jsem poprvé „přičichl“ k tomuto řemeslu a měl 
jsem mimo jiné na starosti i vymetání komínů v Dolní Lu-
kavici a v přilehlých obcích. Pak jsem ale nastoupil základní 
vojenskou službu a po vojně jsem šel pracovat s kamarádem 
k Policii ČR. V roce 2011 jsem se rozhodl, že se k řemeslu vrá-
tím a začal jsem dálkově studovat učební obor kominictví na 
Střední odborné škole ve Staňkově. V roce 2012 po ukončení 
nástavbového studia jsem odešel od Policie ČR a založil si živ-
nost kominictví.

Jaké byly začátky?
Začátky firmy proběhly kupodivu bez 
větších problémů, a to i díky tomu, že 
v roce 2010 vešlo v platnost Nařízení vlá-
dy č. 91/2010, které nově nařizovalo pro-
vádění ročních kontrol v pravidelných 
intervalech (toto nařízení později nahra-
dil zákon č. 320/2015 Sb.). V té době ještě 
tolik kominických firem nebylo a lidé si 
mě poměrně brzo našli, a to ne jen díky 
internetovým stránkám, ale i na doporu-
čení od známých, kteří byli s mojí prací 
spokojeni a tak předávali kontakt dál. 
K běžným kontrolám a čištěním komí-
nů jsem začal provádět i stavby komínů, 
vložkování (sanace) komínů, frézování 
a jiné odborné práce. V roce 2014 jsem 
rozšířil vybavení, zakoupil vlastní komí-
novou frézu a v roce 2017 jsem úspěšně 
absolvoval zkoušky na revizního techni-
ka spalinových cest, takže v rámci toho-
to řemesla mohu nabídnout kompletní 
servis včetně vystavování revizních 
zpráv pro kolaudační řízení. 

Jaké vybavení k této práci potřebuješ? 
Dnes je to jiné, než v minulosti, kdy 
kominíkovi stačila štětka. 
Je pravda, že kominíci dříve a dnes již 
není totéž. Kominík, kterého lidé znají 
z obrázků a z pohádek se žebříkem a ko-
minickou štětkou by se v dnešní době asi 
neuživil. Jako i v jiných řemeslných od-
větvích jde i technologie komínů velkým 
tempem dopředu a dnešní kominíci po-
třebují kromě kominického strojku, štět-
ky a žebříku, což by mělo být základní 
vybavení každého kominíka, i spoustu 
měřících přístrojů, a pomůcek (měřiče 
komínového tahu, měřiče CO, komíno-
vá kamera, atd.), nehledě na to, že komi-
níci absolvují ročně mnoho školení k no-
vým technologiím. Jelikož se v dnešní 
době připravuje prakticky každý komín 
na míru připojenému spotřebiči, provádí 
se i počítačové výpočty. V tomto směru 
jsem nic nepodceňoval a firmu vybavil 
veškerou dostupnou technologií a pří-
stroji. Výsledkem investic je i to, že moje 
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služby využívají i jiné kominické firmy 
v rámci kraje.  

Staráš se o komíny a bezpečí osob 
v našich obcích. O které z tvých služeb 
mají obyvatelé největší zájem? 
Kominické práce provádím nejen po ce-
lém okrese, potažmo kraji, a kromě na-
smlouvaných obcí, kde zhruba dvakrát 
ročně provádím kontroly a čištění spali-
nových cest na pevná paliva, provádím 
smluvně i kontroly pro bytová družstva, 
správce bytových domů (např. Triumfa) 
a sdružení vlastníků bytových domů od 
Klatov přes Nepomuk, Přeštice, Plzeň až 
po Plasy a několik bytových domů mám 
i v Praze. Pro tato společenství provádím 
převážně kontroly a čištění spalinových 
cest od plynových spotřebičů. Lidé v naší 
obci a okolí mají především zájem o čiš-
tění komínů od kotlů na pevná paliva 
(uhlí, dřevo). Několik domácností vyu-
žilo i mých služeb v rámci sanace (vlož-
kování) komínových průduchů, neboť 
potřebovali komíny připravit pro připo-
jení spotřebičů v rámci kotlíkové dotace, 
a to jak pro kotle na pevná, tak i plynná 
paliva.

Jakým způsobem obyvatelé našich 
obcí topí?
V naší obci zatím, a to díky kotlíkovým 
dotacím, kdy si lidé nechali instalovat 
takzvané automatické kotle se zásob-
níky paliva, převládá topení na pevná 
paliva (uhlí), ale spousta lidí již využívá 
i pohodlnější způsob vytápění plynem. 
U novostaveb se nově objevuje i vytápění 
tepelnými čerpadly a elektřinou.

Je pravda, že tato živnost je „sezónní“ 
a přes léto práce není?
Za sezónní záležitost se kominická práce 
považovat rozhodně nedá. Je ale prav-

dou, že od září do března je poptávka 
mnohem větší a nedá se prakticky všem 
zájemcům vyhovět. Čekací doba na ko-
miníka je v tomto období i dva měsíce. 
V průběhu celého roku se ale staví nové 
komíny, staré komíny se frézují a vložkují 
(sanují) a probíhají kontroly spalinových 
cest komínů v bytových domech, takže 
práce je hodně i mimo hlavní sezónu.

Jak topíš doma Ty?
Já mám doma instalovaný plynový kon-
denzační kotel, což je pro mě nejpohodl-
nější vytápění, protože vytápění plynem 
nepotřebuje prakticky žádnou obsluhu, 
což při mém pracovním vytížení velice 
oceňuji. V obývacím pokoji mám in-
stalovanou teplovodní krbovou vložku, 
která sice dokáže vytopit celý byt, ale 
přiznám se, že ji používám velmi málo, 
spíš jen svátečně. 

Máš rodinnou firmu, kdo všechno z 
rodiny u Tebe pracuje?
V rodinné firmě kromě mě pracují od 
roku 2016 i mí dva synové, kteří se ře-
meslem vyučili na Středním odborném 
učilišti Metropolitní univerzity v Praze. 

Máš nějaká profesní přání do 
budoucna?
Prakticky mám již všechna profesní 
přání splněna, ale přál bych si, aby byli 
všichni zákazníci s naší prací vždy spo-
kojeni, protože spokojený zákazník je 
nejlepší reklama. 

Co bys čtenářům vzkázal na závěr? 
Čtenářům bych chtěl popřát hodně štěstí, 
neboť to už léta k naší profesi patří, a ur-
čitě bych jim doporučil nepodceňovat 
čištění komínů, a to jak u pevných paliv, 
tak i komínů od plynných spotřebičů, 
kde hrozí hlavně otrava oxidem uhelna-
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tým. K těmto spotřebi-
čům bych lidem dopo-
ručil dokoupit detektor 
tohoto plynu, protože 
je bez zápachu a je to 
opravdu tichý zabiják 
a žádné ušetřené peníze 
nestojí za lidský život. 

Děkuji za rozhovor, 
 Eva Horová

Lhůty čištění a kontrol spalinové cesty

Vítání občánků
10. října starosta obce pan Vítězslav 
Opálko přivítal nové občánky: Marek 
Pytlík, Štěpán Komorous, 
Nikolas Novotný, Michaela 
Prechtlová, Adéla Šustrová, 
Petr Kreč, Jakub Kratochvíl, 
Robert Strnádek, Dominik 
Voříšek, Kateřina Tampová, 
Zdeněk Hrubý, Matěj Švec, 
František Kohout, Tomáš 
Dolíhal. Vítáme vás tady, ať 
se vám tu hezky vyrůstá. 
Děkujeme paní ředitelce ZŠ 
a MŠ a paní učitelce Květo-
ňové za přípravu kulturního 
programu.

Halloween v Dolní Lukavici a Lišicích
V pátek 19. října se v Dolní Lukavici sešla 
skupinka dětí, oděných ve strašidelných 
kostýmech, aby oslavily americký svátek 
Halloween. Po splnění prvního úkolu 
(na startu), se v malých skupinkách s lu-
cerničkami vydaly do zámeckého parku. 
Tady na ně na šesti stanovištích čekalo 
šest příšer. Děti musely plnit úkoly s hal-
loweenskou tématikou. Pokud zvládly 
i poslední  těžký úkol u hraběte Drákuly, 
dostaly se do cíle, kde na ně čekala slad-
ká odměna.  

Také v Lišicích se v rámci halloween-
ských oslav nezahálelo. 31. 10. 2018 v pod-
večer si zdejší maminky připravily pro 

děti setkání s bohatým programem. 
Kromě halloweenského kvízu, vydlabá-
vání dýní a řádění strašidel se opékaly 
buřty a rozdávaly sladkosti. Vzhledem 
k tomu, že účast byla nad očekávání, ur-
čitě si podobné setkání zase zopakujeme 
ať při příležitosti svátku Halloween nebo 
jen tak.

Mgr. Lenka Zedníková

Oslavy 100 let republiky 
V sobotu 27. října jsem se zúčastnila oslav 
100 let republiky. Jaké zklamání mě čeka-
lo již na začátku, když nás na autobusové 
zastávce čekalo šest (včetně pořadatelky 
Evy Horové a jejího manžela!). Z Krasa-
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vec přijel prázdný autobus a v Lišicích 
přistoupil jen jeden manželský pár. Proč 
nepřišli ostatní, když Obec vynakládá 
jistě nemalé finanční prostředky?

U lípy se nás sešla hrstka a jen několik 
snopoušovských, kteří to mají coby ka-
menem dohodil. Mnoho místních ne-
přišlo ani na program v KD. Odcházela 
jsem okolo deváté hodiny. Je smutné, že 
se tak významného výročí, které za sto 
let již nikdo znovu nezažije, nezúčastni-
lo více občanů, zastupitelů včetně kan-
didátů do zastupitelstva. Do nedělního 
programu se zapojilo více lidí, navzdory 
špatnému počasí. Celé oslavy v závěru 
zachránili rodiče s dětmi na lampiono-
vém průvodu. Velké poděkování z mojí 
strany patří pořadatelům, SDH Dolní 
Lukavice a Snopoušovy, panu Krsovi za 
přípravu sálu.

Jana Boušová

Kbelští excelovali ve Snopoušovech!
V sobotu 4. listopadu v kulturním domě 
ve Snopoušovech komedii Dámský krej-
čí zahráli kbelští ochotníci. Hra je roz-
verným příběhem, ve kterém se hlavní 
postava, neuvěřitelný lhář doktor Mouli-
neaux, snaží skrýt své četné nevěry před 
svou důvěřivou manželkou. Aby svá mi-
lostná dobrodružství utajil, pronajme si 
pro schůzky bývalou krejčovskou dílnu. 

Okolnosti ho ale přinutí předstírat, že je 
dámským krejčím. Hra sklidila úspěch, 
přilákala velký počet diváků. Herci 
excelovali a publikum se skvěle bavilo. 

Ochotníkům patří 
velké poděkování. Byli 
jste skvělí! 

Přijel k nám cirkus…
Ve dnech 10.-11. lis-
topadu šapitó v Dol-
ní Lukavici postavil 
cirkus Jung. K vidění  
byli fakíři, klauni, 
žongléři. Mnozí žasli 
nad rotujícími talíři, 

jednokolkami. Jednalo se v pořadí již 
o třetí cirkus, první (Eduardo) byl v roce 
2009 před zámkem, druhý v loňském 
roce (Josef Wertheim). 

Vítání adventu
V sobotu 1. prosince jsme v Dolní Lu-
kavici přivítali advent. Akci v 16 hodin 
před kostelem zahájil farář P. Peter Her-
manovský, který uvedl živý betlém. Děti 
z Netunic, Střížovic, Štěnovic a dalších 
obcí zahrály scénku narození v Betlémě, 
kterou s nimi nacvičila paní Gabriela 
Soukupová. Malého ježíška (čtyřmě-
síčního Františka) Panně Marii zapůj-
čila Jana Kohoutová (Poláková) z Dolní 
Lukavice. Adventní večer pokračoval, 
v 17 hodin místostarosta obce Dolní Lu-
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kavice Michal Böhm po svém krátkém projevu předal 
slovo hudebnímu souboru Lukaváček. Děti zazpívaly 
vánoční písně a koledy. Poté byl rozsvícen vánoční 
strom - lípa, letos již poosmé. V klubovně od 15 hodin 
probíhal jarmark. Akce přilákala nejen naše občany, 
ale také  ze sousedních obcí. Poděkování patří všem, 
kteří se organizačně na této akci podíleli a účinkovali. 
Za kulturní výbor přeji všem veselé Vánoce, strávené 
v klidu a pohodě a do nového roku hodně zdraví!

 Eva Horová

Zájezd do Forchheimu
V sobotu 8. prosince 2018 vyrazili zájemci na předvá-
noční trhy do Německa. Tentokrát nás paní Eva Horová 
pozvala do bavorského města Forchheim. Počasí nám 
v sobotu příliš nepřálo, protože mrholilo a chvílemi 
dokonce pršelo. Kdo chtěl, mohl navštívit památky ve 
městě, které se pyšní dlouhou historií. Tolik krásných 
a zvláštních hrázděných domů na jednom místě jen 
tak neuvidíte. Zajímavá byla i městská radnice. Vět-
šina oken byla zavřená, protože v předvánoční době 
se radnice stala velkým vánočním kalendářem. Večer 
se mělo otevírat osmé okno, to jsme bohužel neviděli, 
ale i tak jsme si prohlédli mnohé zajímavosti. V ulicích 
si člověk uvědomil, že město leží na vodním kanálu 
a některé domy jsou postavené na pilotech, a tak jste si 
mohli připadat jako v italských Benátkách. Za návště-
vu stály i betlémy.

Na trzích si každý mohl pochutnat na místních spe-
cialitách, vánočním punči, klobáskách nebo pernících. 
Trhy byly sice menší, ale každý si určitě mohl najít ta-
kový program, aby se ve Forchheimu nenudil. My jsme 
mimo jiné navštívili cukrárnu se sympatickou 
obsluhou a z výletu jsme si přivezli i kulinářský 
zážitek.

Na závěr bych ráda poděkovala paní Evě Horové, 
která celý zájezd zařídila a kterou to stálo jistě 
hodně sil. Škoda, že nás nebylo víc, protože au-
tobus se nepodařilo celý zaplnit. Vždy je dobré 
najít si v předvánoční době trochu času na zába-
vu. Tak snad zase někdy na nějaké jiné akci.

Renata Vastlová

Kostel sv. Petra a Pavla 
 o Vánocích

24. 12. 2018
mše svatá  „půlnoční“ 

od 21.00 hodin 

25. 12. 2018
mše svatá od 11.00 hodin

Na mše Vás srdečně 
zve P. Peter Hermanovský

13. 1.  
Maškarní karneval,  

KD Snopoušovy 

18. 1.  
Cestovatelská přednáška,  

klubovna DL 

28. 1.
Zájezd do divadla 

 Pluto, Plzně 

9. 3.
14. masopust

26. 4. 
Setkání důchodců 

15. 6. 
Oslavy 100 let Sokola
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Poslední leč
Myslivecké sdružení Lukavan v sobotu 
1.prosince uspořádalo v KD Snopoušovy 
poslední leč. Během večera byl vyhlášen 
Král honu, poté tři soudci (František 
Pouba, Dušan Kindl a Josef Kasl) vtipně 
odsoudili myslivecké prohřešky. K tanci 
zahrála kapela Hájenka a nechyběla ani 
bohatá tombola, převážně se zvěří. Akce 
sklidila velkou návštěvnost a úspěch. Ať 
se myslivcům daří i v celém roce 2019.

Cestovatelské přednášky zaujaly...
V pátek 2. listopadu a 8. prosince se v klu-
bovně v Dolní Lukavici sešli příznivci 
cestování. Na programu byly dvě ces-
tovatelské přednášky „Ve stínu sultána“ 
a „V zemi perského lva“. Slávek Honzík, 
lukavický rodák a zkušený cestova-
tel, představil země – Omán, Emiráty 
a v prosinci Irán. Přednášející promítal 
fotografie ze svých cest, které doplňoval 
působivou orientální hudbou. Součás-
tí přednášky byla i výstavka drobných 
předmětů ze zmíněných zemí. V závěru 
večera pan Honzík ochotně odpovídal na 
otázky publika, předával přítomným své 
osobní zkušenosti a rady na cesty. Domů 
všichni odcházeli s malými pozornostmi 
(z cest). Do třetice se uvidíme v pátek 
18. ledna v 18 hodin. Na programu tento-
krát bude Peru. 

Ohlédnutí za kulturními akcemi 
 v roce 2018

V letošním roce jsme pro vás opět při-
pravili řadu kulturních akcí. Vše začalo 
tradičně lednovým maškarním karne-
valem pro děti, 10. února prošel Lišicemi 
a Dolní Lukavicí masopustní průvod. 
Letos již potřinácté. V březnu jsme měli 
burzu dětského ošacení v klubovně, akci 
zorganizovala paní Lenka Zedníková 
z Lišic. Na Velikonoce jsme se 31. břez-
na vypravili do Nového divadla v Plzni 
na muzikál Edith - vrabčák z předměs-
tí a vychutnali krásné šansony. Konec 
dubna patřil našim občanům v „nejlep-
ších letech“, pro které jsme uspořádali 
setkání v KD ve Snopoušovech (27. dub-
na). Po zahájení vystoupil Lukaváček, 
poté zatančila děvčata ze studia Hely 
a večer patřil tanci, zahrálo k němu Duo 
H+H. Nejvíce nabitý měsíc, co se kultu-
ry týká, byl nepochybně červen. První 
červnová sobota patřila hudbě. Připravili 
jsme ve spolupráci s SDH Dolní Lukavi-
ce akci s názvem „Lukavické kulturní 
odpoledne“. V neděli 17. června proběhly 
oslavy slunovratu po Keltsku. 21. června 
v klubovně proběhl Den hudby, vystou-
pil Lukaváček pod vedením paní učitelky 
Mgr. N. Květoňové a žáci ze ZUŠ Přešti-
ce. Léto začalo poutí 1. července. Stěžejní 
akcí roku bylo bezpochyby II. setkání 
rodáků z obce Snopoušovy. V pátek 
8. září jsme zahájili 26. ročník Haydno-
vých hudebních slavností a 26. září jsme 
se vypravili do Nového divadla v Plzni 
na komedii Antonína Procházky „Zác-
pa“. V říjnu jsme přivítali nové občánky 
a oslavili 100 let republiky. Začátkem 
listopadu jsme uspořádali dvě kulturní 
akce. 2. listopadu jsme do klubovny po-
zvali Slávka Honzíka, který pohovořil 
o cestovatelských zážitcích z Ománu 
a Emirátů. 3. listopadu v KD Snopoušo-
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vy zahráli kbelští ochotníci hru Dám-
ský krejčí. 1. prosince jsme přivítali ad-
vent. Letos program oživil živý betlém. 
7. prosince proběhla druhá cestovatelská 
přednáška. V sobotu 8. prosince jsme se 
vypravili na adventní trhy do německé-
ho Forchheimu a prosincové akce uzavře 
adventní koncert Lukaváčku 20. prosin-
ce v kostele.

Ráda bych poděkovala všem, kteří se jak-
koliv na kultuře podíleli a podílejí.

Eva Horová 

OHLASY NA HLASATEL 100 LET 
REPUBLIKY 

Dočetla jsem Hlasatele. No, klobouk 
dolů! Těch údajů, dat vyhledat, chrono-
logicky seřadit, těch milých fotek. Krás-
né vzpomínky paní Klepsové a Zahrad-
níkové, nádhera! Zase jsem byla na pár 
chvil v úplně jiném světě. Díky vám za tu 
možnost. Za těch 100 let se toho opravdu 
hodně změnilo. Trefně to vystihla báseň 
Mgr. Horové. Díky za vše vzpomenuté.

Miloslava Hrdinová

Vážení, musím konstatovat, že je to veli-
ce zdařilé počteníčko v retro stylu - čer-
nobílé. Vzhledem k tomu, že jsem se na 
Lukavicku pohyboval celý život, tak to je 
velice dobré připomenutí událostí. Jsou 
tam věci, které logicky neznám, které 
byly po roce 1918 až cca do roku 1958. Ji-
nak jsme se s manželkou o toto číslo tro-
chu tahali a já ho pak hned jedním de-
chem přečetl. Jinak jde samozřejmě do 
šuplíku jako památeční noviny.

Děkuji Karel Prach

Vážený pane starosto,
moc děkuji za mimořádné vydání Hla-
satele. Je to skvělé číslo, které mě i děti 
velice zaujalo. Celé odpoledne jsme si 

společně povídali o historii Dolní Lu-
kavice a přilehlých obcích (jakou jsou 
např. Krasavce, kde jsem prožila celé své 
dětství). Něco si pamatuji z vyprávění 
mé babičky. Ještě jednou velice děkuji za 
povedené vydání.

Marcela Bradová

ÚCTOU K PŘEDKŮM,  
S LÁSKOU K TRADICÍM !“

S námi si vzpomenete, jak je život krásný!

Spolek Přátel Matky Země založili man-
želé Lexovi s pár dalšími členy, dobro-
volníky, kterým též není lhostejné, co se 
děje na naší Zemi, se zájmem oživovat 
lidové a dřívější původní tradice a zvyky 
a úctou k přírodě a zvelebování život-
ního prostředí. Hlavní projekt spolku 

„ZPĚT K TRADICÍM“ má připomenout 
a přivést lidi zpět k dřívějším lidovým 
zvykům našich pradědů, babiček a ke 
kořenům a k tradicím našich předků 
Keltů a Slovanů a uvědomit si souná-
ležitost, jednotu (pospolitost), vzájem-
nou úctu, i k sobě, propojení a respekt 
k přírodě a Matce Zemi. Uvědomovat 
si a společně prožívat krásné okamžiky 
radosti, lásky, vzájemného porozumění, 
pocítit podporu a sílu vzájemné pomoci 
a důležitost rodiny a pochopit tu pravou 
podstatu duchovních hodnot. Oživová-
ním těchto tradic, oslavujeme život, život 
v hojnosti a nalézáme opět cestu sami 
k sobě. Akce jsou připravovány převážně 
zážitkovou formou, aby v lidech zane-
chaly něco víc, hlubší pocity, dojmy a ne-
zapomenutelné momenty a oživily tak 
i pravý a původní význam svátků apod. 
Již námi uskutečněné akce převážně na 
Dolnolukavicku od roku 2014… Letní 
Slunovrat 2014, 2015, 2018, Vítání jara 
2016, 2017, 2018, Otevírání studánek 
2017, Svatojánská noc aneb Dobrodruž-
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ná výprava za bylinami 2016, Čtení po-
hádek „Pod Lípou“ jako za starých časů 
2016, 2017. Pokud i ty jsi přítel Matky 
Země a není ti lhostejné, co se jí děje 
a rád bys nějak, jakkoliv přispěl pro její 
blaho, jsi vítán! Přátele zde spojuje láska 
k matičce Zemičce, vděčnost za její dary, 
láska k přírodě a k tradicím, vzájemná 
úcta a šíření pozitivní energie. Pokud jsi 
člověk tvořivý nebo umělecky založený 
a máš co nabídnout, jsi též na správném 
místě. I když třeba neoplýváš žádným 
talentem, ale máš hmotný majetek či fi-
nance a souzníš s touto vizí, můžeš nás 
podpořit nějakým darem či příspěvkem, 
který půjde na organizování dalších akcí 
a veškeré náklady s tím spojené. Přiví-
táme jakoukoliv spolupráci a zapojení 
dobrovolníků i dalších obcí. Nabídněte 
nám nějakou pomoc, činnost z oblasti 
řemesel (spíše dobových) či lidové tvoři-
vosti, ruční práce, umění, stylové hudby 

apod. Vítáme inspiraci i od Vás. Neskrý-
vejte svůj um a poklady doma, zapojte 
se a šiřte je s námi mezi lidi na akcích 
spolku.

Pokud se vám tato dobrovolná činnost 
líbí, rádi přivítáme nové členy. I ty se 
můžeš stát bezplatně dobrovolným 
členem spolku a využít tak i další vý-
hody členství a díky tomu nám tak 
pomoci i k větší šanci na získání dotací 
na takovouto činnost. Moc děkujeme 
i za dosavadní spolupráci na akcích 
a všem přejeme jen to nejlepší do No-
vého roku a krásné Vánoční svátky. 
Pro další dotazy, informace či ke člen-
ství se hlaste u p. Lexové 604 916 990,  
www.pratelematkyzeme.cz

Těšíme se na milá setkávání, příjemné 
chvíle s vámi na některé z dalších akcí.

Štěpánka Inka a Jiří Lexovi

Zajímavosti z Historie
Štědrý den v Lišicích

Na Štědrý den v podvečer chodíval po vsi 
pan Polívka (obecní pastýř), který bydlel 
v domě čp. 50 v Lišicích s trubačem a ba-
bičkou. Babička měla na zádech velkou 
nůši, obcházeli vesnici, vždy se zastavili 
u bohatších sedláků. Pan Polívka zatrou-
bil vánoční melodii, popřál hospodáři 
bohatou úrodu a babička za to dostala 
do nůše vánočku. A šli zase dál. Jako 
děti (s bratrem) jsme čekaly, až zatroubí. 
Na Štědrý den k obědu bývala čočko-
vá polévka a kuba (kroupy s houbami) 
a k večeři řízky z kapra s bramborovým 
salátem. Pro vánoční stromek se chodi-
lo do lesa vždy den před Štědrým dnem. 
Když jsme byli hodně malí, stromek taj-
ně zdobili rodiče, a když jsme byli větší, 
tak já s bratrem. Jako ozdoby posloužilo 

ovoce - jablka, hrušky, dále ořechy, po-
zlátka (blýskavé proužky papíru), nějaké 
cukroví. Jako dárky se dostávalo hlavně 
oblečení (rukavice, čepice, šála atd.) Bý-
valo tenkrát také hodně sněhu a silné 
mrazy. Před domem nám dříve protékal 
potok. Jak z něj voda stříkala, kolem vše 
zamrzlo, tak si pamatuji, že od Tůmů 
nemohli vyjet z vrat, jak to tam klouza-
lo. Jako děti jsme se těšily hlavně na vá-
noční prázdniny. Na Štědrý den večer se 
chodilo na půlnoční mši do Lukavice, 
když už jsme byli větší, chodili jsme tam 
s děvčaty. Také na Štědrý den se chodilo 
třást bezem - hlavně děvčata. Říkalo se: 

„Třesu, třesu bez, ozvi se mi pes. Kde můj 
milý večeří dnes?“ A odkud zaštěkal pes, 
odtud byl milý. Také se na Štědrý den 
přilepšovalo dobytku, krávy dostávaly 
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krajíc chleba. Vánoční stromek musel 
doma vydržet až do Třech králů. Zužit-
koval se i poté, otec z kmene vyřezal pro 
maminku kvedlačky, později když jsme 
byli větší, jsme je vyřezávali s bratrem.

Vyprávění Josefa Bendy 
 sepsala vnučka Petra Jánská

Zima ve Snopoušovech
V zimě se chodilo drát peří, měli jsme 
vždy něco okolo 13 hus. To bylo peří, 
když jsme husy oškubaly. Chodilo se tzv. 

„po chalupách“. Chodila jsem s babičkou 
a poslouchala, co si ženské vyprávěly. Po 
posledním draní byly u každé chalupy 
tzv. „doderky“. Hospodyně vždy při-
chystala nějaké občerstvení, většinou 
dietní párek nebo buřtík, čaj s rumem 
a pečené domácí cukroví – to byla po-
hoda. Toto období trvalo přibližně od 
začátku listopadu a do Vánoc muselo být 
hotovo. Na začátku prosince jsme chodi-
li za „čerta a Mikuláše“. Převlékli jsme se 
u jednoho z nás, připravili pro každého 
ze vsi dárek (2x sušená švestka, 1x malý 
brambor, kousek uhlí) a vše zabalili do 
novinového papíru, převázali a přes 
mašli jsme zastrčili větvičky smrku na 
dekoraci. Pak jsme šli po vsi od jedné 
chalupy k druhé a rozdávali dárky, v té 
době byla ještě celá ves obydlená. Stra-
šili jsme děti i dospělé, vybrali nějakou 
korunu, rozdělili si je a šli domů kolem 
11. hodiny v noci. V zimě jsme chodili 
sáňkovat na „Roubenku“, louku nad 
kulturním domem. Sedli jsme si na sáně 
a jeli přes Kastnerovic zahradu až dolů 
do luk. Ale táhnout sáně zase nahoru ne-
bylo nic moc. Aby toho nebylo málo, tak 
se šlo na noční sáňkování. Jezdili jsme po 
vsi - začali u Mlhaříkojc (poslední chalu-
pa nahoře po pravé straně, čp. 8) a jeli až 
dolů na náves. Jenže byl zákaz sáňkovat 
po vsi, aby to ráno neklouzalo, když hos-

podyně nosily mléko do sběrny do „Dvo-
ra“. Během naší jízdy po nás z některých 
chalup lidé házeli košťata a posypávali 
cestu popelem, aby nám to nejelo. Jenže 
my to posypali znovu sněhem a jelo se 
dál. Vzhledem ke vzdálenosti cesty jsme 
se svezli asi třikrát, ale bylo to nádherné, 
obzvlášť když svítil měsíc. 

Také jsme chodili bruslit na rybník, kde 
se sešla mládež z celé vsi. My děvčata 
jsme jen tak jezdila, zkoušela všelijaké 
holubičky a vývrtky, co jsme viděla v te-
levizi. Kluci hráli hokej, a když už na to 
za tmy neviděli, tak nás provezli po ryb-
níce na hokejkách, a pak jsme si hráli na 
černého Petra. 
 Jaroslava Peclová

Vánoce na lukavickém zámku
Bylo to asi v roce 1956, a já už chodila do 
první třídy. Ještě jsme bydleli ve dvou 
místnostech, protože Blahníkovi se za-
tím neodstěhovali, i když se k tomu schy-
lovalo. Táta měl také soukromé pacienty. 
Byli to dvě rodiny z Františkových Lázní. 
Měli též děti a tak se naše rodiny spřá-
telili. Často jezdili za tatínkem, hlavně 
obě dámy. Vždy nám něco dobrého při-
vezly a tak jsme se my děti na návštěvy 
vždy těšily. Právě na Vánoce, o kterých 
píši, nám přátelé nakoupili dárky, které 
nám naši pak dali i s dalšími dárečky 
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pod stromeček. Byla to velká mrkací pa-
nenka s vlásky a říkala „mama“. Druhý 
dárek byl větší hnědý medvěd, který bru-
čel. Naši to rozdělili tak, že mně dali jako 
dárek panenku a Nineč-
ce medvěda. Stromeček 
stál na dětském stolku 
a právě pod něj dali 
naši toho medvídka, 
který ležel na dalších 
dárcích. Panenka byla 
sice moc pěkná, ale já 
jsem na to příliš nebyla. 
Zato dvouletá Ninečka, 
když jí naši řekli, aby 
se podívala pod stolek, 
tak se pořád nakláněla 
a byla moc zvědavá, ale 
jak spatřila medvěda, 
tak se chudinka tak 

vyděsila, že začala plakat. On byl dost 
velký a ona se ho bála. Naši nevěděli co 
udělat, tak jsem navrhla, že si medvídka 
vezmu, protože jsem se do něho hned 
zamilovala a Ninečka byla celá šťastná 
z mrkací panenky, i když byla skoro tak 
velká jako ona. Druhý den jsme se dívaly 
s maminkou do kalendáře, jaké by bylo 
vhodné jméno pro medvídka a líbil se 
mi Dušánek. Panenka se během let ně-
jak zatoulala, ale medvídka sice celého 
odřeného jsme měli ještě tak před 5ti lety 
ve sklepní komoře, jenže se tam dostali 
zloději a dost věcí vzali i s Dušánkem.

Druhá vzpomínka je z období, kdy už 
jsme měli celý byt a v našem dětském po-
koji stál veliký strom, krásně ozdobený, 
mně bylo asi 8 let a Nině 4 roky. Naši se 
velmi spřátelili s Kotousovými. Tetička 
Boženka pracovala na poště v Dolní Lu-
kavici a my děti jsme za ní často chodí-
valy. Táta měl rád různou i cizojazyčnou 
literaturu, a tak dost peněz z jeho platu 
šlo na knihy a maminka někdy neměla 
na to, aby nám koupila, co by chtěla nebo 
co bylo potřeba. Kotousovi tu situaci 
znali, když byli pozváni k nám na Štědrý 

večer, tak jsme od nich 
dostaly skládané tma-
vomodré sukýnky. Já 
byla štěstím bez sebe, 
protože jsem byla malá 
parádnice a tak jsem 
si k sukýnce zkoušela 
hned všechny halenky 
a svetříky, které jsem 
tehdy měla. Byly to 
opravdu krásné Váno-
ce. Naši oba dobře hráli 
na klavír a tak se hodně 
hrálo a zpívalo. 

Iva Krajíčková 

Rok 1955 - noví obyvatelé zámku

Park u zámku v zimě 1957-1958
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Staré rody v Lišicích - 6. část

Rod Polívků (čp. 33, 19, 34, 111)
První zmínky o tomto rodu nacházíme v souvislosti s domkářem Janem Polívkou 
(1744-1797), který postavil dům čp. 33. 15. března 1797 zemřel na „otok“ ve věku 53 let. 
Malé hospodářství po něm převzal syn Jan, který se oženil s Evou. Spolu měli pět dětí: 
Václava (*1782), Annu (*1786), Barboru (*1788), Vavřince (*1791) a Rosálii (*1793). Nej-
starší syn zdědil dům čp. 33. Domkář Václav Polívka se oženil s Kateřinou Čivišovou 
z Lišic čp. 13. Spolu měli: Josefa (*1808, zemřel ve věku 44 let na souchotě), Barboru 
(*1811), Petra (*1814), Josefu (*1818), Magdalenu (*1820)

Petr (*1814) převzal hospodářství a dům čp. 33. Oženil se s Annou (*1821) Komando-
vou z Újezda u Rokycan. Spolu měli: Josefa (*1846), Jana (*1854, oženil se s Kateřinou 
a rodina žila v Lišicích čp. 33), Petra (1857, zemřel ve 3 měsících), Petra (*1860, oženil 
se s Barborou a žili v Lišicích čp. 72, kde o něm žil syn Petr *1887 se ženou Kateřinou) 
a Františka (*1863, žil v Lišicích čp. 50, po něm zde žil syn Josef se ženou Kateřinou). 

Josef Polívka (1849-1923) se narodil v Lišicích čp. 19. Oženil se s Marií (*1846). Manželé 
spolu měli šest dětí: Marii (*1869), Terezii (*1871), Annu (*1874), Josefa (*1876), Barbo-
ru (*1879) a Kateřinu (*1883).

V domě čp. 19 dále zůstal Josef Polívka (*1876), domkář. 19. dubna 1904 se oženil 
s Kateřinou (*1883), rozenou Kličkovou z Kydlin čp. 48. Spolu měli tři syny Josefa 
(*5. 5. 1906), Jaroslava (*12. 2. 1908), Stanislava (*14. 4. 1913) a dceru Marii (*10. 5. 1911). 

Josef Polívka (1906-1967) se vyučil a pra-
coval jako dělník ve Škodových závodech 
v Plzni. Dostal pozemek v Lišicích, na kte-
rém postavil dům čp. 111. Oženil se s An-
nou, rozenou Bendovou z Lišic čp. 48, dce-
rou Jana Bendy. Manželé Polívkovi spolu 
měli dva syny: Josefa (1930-1991) a Ladi-
slava (*1936, žije v Plzni). Josef zůstal v čp. 
111. Oženil se s Jarmilou, rozenou Zítko-
vou (*1932) z obce Suchomasty u Berouna. 
Josef s Jarmilou měli dceru Ivanu (*1955), 
která se provdala za Karla Stuchla. Spolu 
mají dvě dcery: Petru a Danielu. 

Jaroslav Polívka (1909-?) zůstal v domě čp. 19. Se ženou měl dvě dcery: Marii (již 
zemřela) a Jaroslavu (žije v Líních). 

Marie Polívková se provdala za Františka Vokáče, dělníka v Lišicích čp. 95. Spolu měli 
dva syny: Miroslava a Františka.

Josef a Anna Polívkovi
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Stanislav Polívka (1913-1970) se 
oženil s Julií (1919-1993), rozenou 
Martínkovou z Předenic. Spo-
lu měli dceru Milenu (1943-
1992) a Stanislava (*1946). Sta-
nislav se narodil v domě čp. 
34 a v roce 1977 začal stavět 
nový dům, do kterého se v roce 
1980 s manželkou Bohumilou, 
rozenou Dolanskou, z Hradčan 
a dvěma dcerami: Martinou (*1971, provdaná Štychová, žije v Lišicích čp. 34) a Bohu-
milou (*1977, provdaná Medková, žije v Hořehledech) přestěhoval. Dům dostal stejné 
číslo popisné po původním starém domě čp. 34. 

Zpracovala Eva Horová, děkuji S. Polívkovi a I. Stuchlové za podklady.

Původní dům Polívků čp. 34 Stanislav Polívka 
  narozen 1913

Fotohádanka

O jaký dům v jaké obci se jedná? 
(foto novostavby z roku 1939)

V minulém čísle (srpen) jsme zveřejnili bývalou 
hospodu U Weisportů v Dolní Lukavici (bydleli 
zde Puchtovi). Dům dnes neexistuje, na jeho 
místě stojí dílna pana Bělonože.

Haydnův dům oslavil 10. narozeniny!
V letošním roce uplynulo 10 let, kdy byl slavnostně otevřen penzion Haydnův dům 
v Dolní Lukavici. Penzion dobře prosperuje a je celoročně z 90% obsazen. Nejčastěji 
se zde ubytovávají Němci, Rakušané, Slováci, Holanďané, Italové, Rusové, přespá-
vali zde však také turisté z Estonska, Nového Zélandu, Paraguaye, Mexika, Indie 
a Argentiny. Pomineme-li turisty ze vzdálenějších zemí, není zde nouze ani o známé 

osobnosti. Alice Netrvalová sděluje: „Často 
zde přespává štáb České televize, měli jsme 
tu zpěvačku Hanu Zagorovou, herce Ondře-
je Vetchého a Aloise Švehlíka, textaře Petra 
Rezka a další.“ Dlouhou dobu v penzionu 
pracovala Libuše Rotenbornová. V letošní 
sezóně o něj opět pečuje tým lidí převážně 
z Dolní Lukavice. Paní Netrvalová závěrem 
sděluje: „Jejich práce je odváděna skvěle, s lás-
kou a rodinnou atmosférou.“
Za výpověď Alici Netrvalové děkuje Eva Horová
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Stanislav Polívka 
  narozen 1913

Strategický rozvojový plán  obce 
Dolní Lukavice, aktualizace č. 1 

Tento dokument je aktualizací „Strategického plánu Obce Dolní Lukavice“ schvále-
ného dne 11. prosince 2014. Tato aktualizace č. 1 postihuje období až do roku 2022. Dů-
vodem tohoto rozhodnutí je předpokládaný termín voleb do obecního zastupitelstva 
v říjnu roku 2022. Aktualizace by tedy měla postihnout cele funkční období součas-
ného zastupitelstva obce. Nové zastupitelstvo by mělo následně po volbách v roce 
2022 sestavit a schválit nový komplexní strategický dokument na své funkční období.

Cílem této aktualizace je doplnění jednotlivých kapitol, akcí a stanovení si priorit 
v jednotlivých oblastech rozvoje naší obce pro roky 2018–2022. Uvedený termín je 
vždy zamýšleným termínem zahájení prací na akci, náklady jsou stanoveny orientač-
ně  odhadem. Skutečné náklady se budou odvíjet ze zpracované projektové dokumen-
tace, podle cenových nabídek nebo na základě vyhodnocení veřejné zakázky – dle 
rozsahu díla.

Doprava a technická infrastruktura
 » zajištění projektové dokumentace 

a územního rozhodnutí (DUR) pro 
výstavbu chodníků a rekonstrukci 
komunikací III tř. v Dolní Lukavici 
ve spolupráci s Plz. krajem v úseku 
směr Krasavce a Dnešice, 2019–
2022, 200.000 Kč

 » výkup pozemků a zajištění projek-
tové dokumentace a územního roz-
hodnutí (DUR) pro výstavbu chod-
níků v Dolní Lukavici  v úseku směr 
hřbitov, 2019–2022, 200.000 Kč

 » zajištění projektové dokumentace 
a územního rozhodnutí (DUR) pro 
výstavbu chodníku a rekonstrukci 
místní komunikace v Dolní Lu-
kavici v úseku budova ZŠ – kostel, 
2019–2020, 40.000 Kč

 » realizace výstavby chodníku 
a rekonstrukce místní komunikace 
v Dolní Lukavici  v úseku budova 
ZŠ – kostel, 2021, 900.000 Kč, z do-
tace nebo rozpočtu obce

 » zajištění projektové dokumentace 
a územního rozhodnutí (DUR) pro 

Informace obecního úřadu

Adventní lípa v Dolní Lukavici

Při rozsvícení lípy 1. prosince nás napadla tipo-
vací soutěž pro občany. Vzhledem k celé obnově 
světelných zdrojů na lípě by nás zajímalo, jaké 
množsví LED světel je umístěno na lípě u kostela. 
Vaše tipy, případně početní výsledky trpělivějších 
z vás nám pošlete na mail podatelna@dolni-luka-
vice.cz nebo vhoďte do obecní schránky. Nejpřes-
nější číslo bude odměněno věcnou cenou.
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výstavbu chodníku v Krasavcích od 
kapličky k čp. 33, 2020, 30.000 Kč

 » zajištění projektové dokumentace 
a stavebního povolení (DSP) pro 
výstavbu chodníku v Krasavcích 
od kapličky k čp. 33, 2021, 30.000 Kč

 » zajištění realizace výstavby chod-
níku v Krasavcích od kapličky k čp. 
33, 2022, 500.000 Kč

 » zajištění projektové dokumenta-
ce, územního souhlasu a realizace 
rekonstrukce veřejného osvětlení 
v Krasavcích a částečně ve Snopou-
šovech, 1 mil Kč, 2019–2022

 » opravy a údržba autobusových če-
káren, trvale, 6.000/rok

 » protipovodňová opatření na drob-
ných tocích - čištění a údržba vo-
dotečí, trvale, 300.000 Kč ročně 
z rozpočtu obce

 » zimní údržba místních komunika-
cí a chodníků – trvale, 250.000 Kč 
ročně

Životní prostředí 
 » rekonstrukce čerpací stanice splaš-

kové kanalizace na ČOV v Dolní 
Lukavici – 2019, 220.000 Kč z fon-
du rozvoje a obnovy vodohospo-
dářské infrastruktury

 » vyplácení finančních příspěvků 
na výstavbu domácích ČOV, max. 
30.000 Kč/1 RD, financování z roz-
počtu obce, celkem 360.000 Kč 
ročně – ukončení 31.12.2020

 » vyplácení příspěvků na výmě-

nu kotlů dle podmínek SFŽP, 
10.000 Kč/1 byt, financování  
z rozpočtu obce, 200.000 Kč ročně, 
ukončení 31.12.2020

 » likvidace černých skládek, trvale, 
50.000 Kč/rok z rozpočtu obce

 » organizace sběru nebezpečných 
odpadů 2x ročně ve spolupráci 
se Svazkem obcí se sídl. ve Štěno-
vicích – 25.000 ročně z rozpočtu 
obce

Veřejná zeleň
 » zakoupení křovinořezu + další 

techniky na údržbu zeleně, dlou-
hodobě, 150.000 Kč - vlastní zdroje

 » zakoupení samozavlažovacích 
květinových mís na sloupy veřej-
ného osvětlení a květinových mís, 
2019–2020, 250.000 Kč/rok z roz-
počtu obce

 » stabilizace veřejné zeleně ve 
všech obcích – trvale, rozpočet 
500. 000 Kč ročně z rozpočtu obce

Údržba kulturních památek
 » periodicky, 30 000 Kč ročně z roz-

počtu obce

Požární jednotka obce + SDH 
100.000 ročně z rozpočtu obce

 » udržování akceschopnosti požární 
techniky a vybavení, trvale

 » údržba hasičských zbrojnic

 » podpora účasti a organizace soutě-
ží v požárním sportu

 » zakoupení nového dopravního au-

Informace obecního úřadu
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tomobilu s nákladním požárním 
vlekem pro výjezdovou jednotku 
SDH, 2019, 1.250.000 Kč – v přípa-
dě získání dotace 

Podpora spolkové a zájmové činnosti
 » schválení pravidel pro finanční 

podporu spolkových a sportovních 
organizací působících ve správním 
území obce

 » vyčlenit v rozpočtu 200.000 Kč 
ročně - trvale

Kulturní zařízení,  organizace kultur-
ních akcí

 » podpora kulturních akcí dle aktu-
álního ročního plánu

 » spolupráce na přípravách a pořá-
dání setkání rodáků v jednotlivých 
obcích 

Územní rozvoj
 » zajištění zpracování nového územ-

ního plánu pro celé správní území 
obce, zahájení fáze „průzkumy 
a rozbory“ v roce 2019, 600.000 Kč, 
z části z dotace, nebo z rozpočtu 
obce

Občanská vybavenost
 » rekonstrukce střechy budovy klu-

bovny včetně zateplení, 400.000 Kč 
– v případě získání dotace + z roz-
počtu obce

 » rekonstrukce budovy OÚ DL čp. 
134, realizace 2019–2020, odhad 
nákladů 4 mil. , financ z dotace + 
rozpočet obce, nebo z rozpočtu 
obce

 » stěhování OÚ v rámci rekon-

strukce budovy, nové vybavení po 
rekonstrukci 2020, 600.000 Kč, 
z rozpočtu obce

 » úprava objektu obce v DL – klu-
bovna chovatelů – rekolaudace na 
rychlé občerstvení

 » zhotovení PD + územní souhlas 
k realizaci volnočasového areálu 
v Lišicích, 2020, 35.000 Kč z roz-
počtu obce

 » modernizace sportoviště v areálu 
ZŠ, 2020, 1.000.000 – v případě zís-
kání dotace

 » zhotovení studie na úpravu ve-
řejného prostranství v Dolní 
Lukavici p.p.č. 731/2, 731/3, 731/5 – 
2019, 30.000 Kč, z rozpočtu obce

 » zhotovení projektové dokumen-
tace + územní souhlas na úpravu 
veřejného prostranství v Dolní 
Lukavici p.p.č. 731/2, 731/3, 731/5 – 
2020, 100.000 Kč z rozpočtu obce

 » realizace úprav veřejného 
prostranství v Dolní Luka-
vici p.p.č. 731/2, 731/3, 731/5 – 
2021, 500.000 Kč , v případě získání 
dotace na spolufinancování

Schváleno zastupitelstvem 
obce 12. prosince 2018 

Informace obecního úřadu
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100 let republiky

K připomenutí významného výročí vzniku Československa jsme i v naší obci připra-
vili několik akcí pro veřejnost. Při vysazení lípy republiky ve Snopoušovech, násled-
ném představení nových symbolů obce i při nedělním lampionovém průvodu asis-
tovali dobrovolní hasiči z DL v nových uniformách, zakopupených obcí. Děkujeme 
všem, kteří se slavnostní zúčastnili a vzpomněli tak na zásluhy našich předků.

Vítězslav Opálko

foto: Václav Živný

Kultura
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Pozvánka

V sále Kulturního domu ve Snopoušovech. 
 Připraveny budou soutěže o ceny, tombola.

3. kolo fotosoutěže 
Chcete poznat krásy Dolnolukavicka a po-
dělit se o ně s ostatními čtenáři? Pokud ano, 
připravili jsme právě pro vás fotosoutěž Za 
krásami Dolnolukavicka. V Hlasateli po-
stupně představíme celkem 10 tipů na vý-
lety po Dolní Lukavici a jejím nejbližším 
okolí. Fotografie přírodních krás, které 
při svém putování pořídíte, nám zašlete na 
e-mail podatelna@dolni-lukavice.cz.

Nezapomeňte uvést název místa, datum 
pořízení a jméno autora. Nejzdařilejší Foto z 2. kola: Lípa na Barborce - Petra Jánská

TJ SOKOL Dolní Lukavice
Po celý rok výbor TJ velmi aktivně pra-
coval na programu oslav 100 let od zalo-
žení Sokola, které jsou téměř u konce. Ke 
zdárnému konci se také přiblížila spolu-
práce na knize „100 let sportu v Dolní 
Lukavici“, kterou píše Mgr. Eva Horo-
vá. Tímto bych chtěl poděkovat nejen 
autorce, ale také pamětníkům, kteří se 
aktivně na knize podíleli: Bohuslavovi 
Poubovi a Ing. Zdeňku Kotovi. 

Na konci podzimu se několik aktivistů TJ 
věnovalo stavebním úpravám a opravám 
fasády na budově sokolovny a přilehlých 
hradbách. Chladné a mrazivé počasí 

přerušilo práce venku. Započala však 
plánovaná rekonstrukce vstupní haly. 
Probíhá malování, výměna stropnic, ná-
těr obložení a na závěr položení no-vé 
dlažby. Na jaře tyto práce dokončíme.

Za výbor TJ bych chtěl poděkovat všem 
sportovcům, sportovním příznivcům, 
fanouškům a aktivistům za jejich práci 
a podporu. Vám i všem občanům Dolno-
lukavicka přejeme klidné Vánoce, pevné 
zdraví a mnoho sportovních úspěchů 
v novém roce 2019. Sportu zdar a fotbalu 
zvlášť! 

Za výbor TJ Pavel Hajžman
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Společenská kronika

fotografie otiskneme v následujím vydání. Ze soutěžících, kteří zašlou fotografie ale-
spoň z 8 výletů bude na závěr vylosován vítěz, který obdrží hodnotnou cenu. Těšíme 
se na vaše fotografie, tentokrát do 10. února 2019.

Téma č. 3:  Vysílač CETIN Hajsko
GPS souřadnice: N 49°35.92303‘, E 13°23.17027‘

Vysílač společnosti CETIN, celým názvem Čes-
ká telekomunikační infrastruktura a.s., rozši-
řuje signál mobilních operátorů. Nachází se na 
vrcholu kopce v Hajsku nad Krasavci. Najdete 
ho na lesní cestě, která spojuje Krasavce a Háje. 
Nachází se v nadmořské výšce 490 m. Jedná se o náročný výšlap do kopce. Velkou fo-
tografickou pozornost asi vysílač nepoutá, proto se můžete zaměřit na okolní přírodu.

Michal Böhm

HLASATEL – časopis obyvatel Dolnolukavicka. Vydává Obec Dolní Lukavice. Vychází 8x v roce 
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Členové redakční rady: Mgr. Eva Horová, Mirka Štychová.

Všem jubilantům přejeme do dalších let hodně zdraví, štěstí a spokojenosti 
 
leden
Hajžman Tomáš, D. Lukavice 82 let

únor
Kohoutová Zdeňka, D. Lukavice  89 let
Valentová Daniela, Lišice  87 let
Halama Ladislav, Lišice  75 let
Kastnerová Miluška, D. Lukavice 70 let
Květoň Zdeněk, Lišice   50 let 

březen
Turečková Milada, Lišice  93 let
Komorousová Romana, DL 88 let
Kvíderová Anna, Krasavce 81 let
Bárta Šimon, Snopoušovy 80 let
Kasl Josef, Snopoušovy  75 let
Skolková Marie, D. Lukavice 75 let
Stavinoha Stanislav, D. Lukavice 50 let

Gratulace ke zlaté svatbě
Anna a Jaroslav Turečkovi 8. listopadu 
oslavili zlatou svatbu. Anna, rozená Be-
ranová ze Lhoty u Plzně, se seznámila 
s Jaroslavem Turečkem, snopoušov-
ským rodákem, v Plzni. O rok později 
si na plzeňské radnici řekli své „ano“. 
Spolu mají dceru Petru (*1972). 

Obec Dolní Lukavice gratuluje a přeje 
manželům hodně zdraví!


